
       

 

ROMÁNIA/ERDÉLY 

 

A HTMT HíREI 

    
 

Megjelent a REGIO 2023/2. száma 

A negyedévenként megjelenő tudományos folyóirat, az összehasonlító régió-, társadalom- és kultúrakutatás orgánuma, amelyet a 

nemzeti és a kisebbségi kérdés tanulmányozásán keresztül jelenít meg. […] A számban az MTA külső köztestületi tagjai is 

közreműködtek: Görözdi Judit: Kisebbségi múlt a jelenben – a szlovákiai magyar prózairodalom tükrében az ezredforduló után 

című tanulmánya; Bajcsi Ildikó: Egy kassai városvezető fordulatos életútja családtörténeti megközelítésben című kritikája Szeghy-

Gayer Veronika: Tost László, Kassa polgármestere című kötetéről. […] Továbbá kisebbségtörténeti tanulmányok olvashatók, mint 

például: Boka László: Múltfeltárás, autofikció és újrealista kód a kortárs magyar próza Erdély-vonulatában; Szerbhorváth György: 

A megtalált háború. Trauma és identitás a fiatalabb vajdasági magyar írók műveiben; László Andor: Az utcanevek szimbolikus 

szerepe a dualista korszak Magyarországának nemzetiségek lakta területein…” Forrás: ELKH.hu: teljes cikk > 

Összefoglaló: Grabócz Márta külső tag székfoglaló előadása  

Grabócz Márta külső tag 2023. április 17-én megtartotta akadémiai székfoglalóját. Az előadásról szóló, képgalériával és videóval 

bővített összefoglaló: […] Az elmúlt 40 évben a zenetudomány nagy változáson ment át: a társadalom- és természettudományok 

fejlődését követve integrálta azok bizonyos kérdésfeltevéseit, módszereit. […]  Grabócz Márta 32 éve szembesül azzal, hogy a 

kifejezés és a jelentés mellett elkötelezett zenetudomány valóságos „harc”: az „esztétikai agnoszticizmus” ellen vívott mindennapos 

küzdelem. […] Az előadás második része a kollektív emlékezet fogalmára építve új kutatási témát vázol fel…” Forrás: MTA.hu: 

teljes cikk > 

Összefoglaló: Solymosi László külső tag székfoglaló előadása 

Solymosi László külső tag 2023. április 19-én megtartotta akadémiai székfoglalóját. Az előadásról szóló, képgalériával és videóval 

bővített összefoglaló: […] A stroke a daganatos megbetegedések mellett a leggyakoribb oka az elhalálozásnak. […] A 

neuroradiológia innovációi jelentős mértékben járultak hozzá ahhoz, hogy a stroke bizonyos formái kezelhetővé váltak. Az 

ischaemiás stroke és a szubarachnoidális vérzés kezelése manapság elképzelhetetlen a neuroradiológia nélkül…” Forrás: MTA.hu: 

teljes cikk > 

A Magyar Tudomány szeptemberi száma 

Megjelent a Magyar Tudományos Akadémia folyóiratának legfrissebb száma, amelynek tematikus összeállítása Az ukrajnai háború 

és várható következményei címet viseli Lamm Vanda vendégszerkesztésében…” Forrás: Mersz.hu: teljes cikk >  

 

Romániában megállt a népességfogyás az ukrajnai menekültek befogadása nyomán 

Évtizedek óta először nőtt tavaly Románia lakossága annak köszönhetően, hogy a migrációs mérlegnél egy uniós határozat alapján 

a tagállamoknak a bevándorlók közé kell számolniuk az ideiglenes tartózkodási engedéllyel rendelkező ukrán menekülteket is - 

derült ki az országos statisztikai intézet jelentéséből. […] Az ország népességéről szóló ideiglenes jelentés szerint tavaly 9100-zal 

nőtt Románia rezidens lakossága 2021-hez képest. Az INS számításai szerint az országnak az idei év első napján 19 051 562 lakosa 

volt. […] A statisztikai hivatal jelentése szerint Romániában tavaly is fokozódott a lakosság elöregedése…” Forrás: Szabadsag.ro: 

teljes cikk > 

A diákszervezetek élesen bírálják az oktatási minisztérium új ösztöndíj-tervezetét 

Az oktatási minisztérium által nyilvános konzultációra benyújtott tervezet szerint az érdemösztöndíjakat minden osztályban a diákok 

legjobb 30%-a kapná, függetlenül az általános átlagtól. Az érdemösztöndíj havi 200 lejről 450 lejre növekedne az új törvény szerint. 

Eddig a 9,50-es átlagot elérő diákok részesültek érdemösztöndíjban, ezt a módosítást alig a pandémiát követően vezették be. […] 

Több diákszervezet élesen bírálja a tervezetet, és annak módosítását követeli. Rámutatnak, hogy a középiskolai felvételi hierarchikus 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://kisebbsegkutato.tk.hu/hirek/2023/08/megjelent-a-regio-2023-2-szama
https://mta.hu/akademiai_szekfogalok/ketfele-zenetudomany-a-formatol-a-kollektiv-emlekezetig-invariansok-memoriakutatasi-hipotezisek-grabocz-marta-kulso-tag-szekfoglalo-eloadasa-112814
https://mta.hu/akademiai_szekfogalok/neuroradiologiai-innovaciok-a-stroke-kezeleseben-solymosi-laszlo-kulso-tag-szekfoglalo-eloadasa-112819
https://mersz.hu/magyar-tudomany-202309/
http://szabadsag.ro/-/romaniaban-megallt-a-nepessegfogyas-az-ukrajnai-menekultek-befogadasa-nyoman


       

 

jellege a jó tanulókat bünteti azzal, hogy tanulmányi eredményeik ellenére nem kapnak ösztöndíjat, mivel egy „jobb” osztályban a 

tanulók több mint 30%-ának kiváló jegyei lehetnek…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Tabutéma, kényelmetlen – ki segít a fiataloknak? 

Romániában a szexuális nevelés, a védekezés, de még a menstruációs higiénia is gyakran tabutémának számít, a szülők az iskolától 

várnák el, hogy ilyen jellegű információkkal ellássa a fiatalokat, az iskola álláspontja pedig sok esetben az, hogy ilyen kényes 

témáról a szülőnek illene beszélgetnie a gyermekével. […] A kamasz lányokra leselkedő veszélyekről, a nővé válási folyamat során 

tapasztalt nehézségekről beszélgetett a Vásárhelyi Forgatag Duma-terében Vlej-Gáll Orsolya Bakk-Miklósi Kinga egyetemi 

tanárral, az MTA külső köztestületének tagjával, valamint Ladányi Emmánuel szülész-nőgyógyász szakorvossal. […] Bakk-Miklósi 

Kinga szerint ez a történet háromszereplős, a fiatal lány, a nőgyógyász és jó esetben a szülő is részt vesz benne. […] A világháló 

veszélyeiről szólva egy, a fiatalok körében újabban igen elterjedt jelenségre, a szextingre hívta fel a figyelmet…” Forrás: E-

nepujsag.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Meddőség, lombik, a gyermekáldáshoz vezető beavatkozás költségei 

Meddőségről, lombikról, a gyermekáldáshoz vezető beavatkozás költségeiről, a megelőzésről beszélgetett a Vásárhelyi Forgatag 

Duma-terében Portik Emese újságíró Bartha Edina, a meddőségi klinikán is dolgozó szülész-nőgyógyász főorvossal, Mártha 

Orsolya urológus főorvossal, valamint egy szülőpárral, Nagy Emőkével és Nagy Attilával, akik néhány éve végigjárták ezt az utat. 

[…] Bartha Edina szülész-nőgyógyász főorvos szerint, ha nem jön a baba, általában az első lépés, hogy a nő elmegy nőgyógyászati 

vizsgálatra, holott a tapasztalat az, hogy egyforma arányban keresendő a meddőség oka a férfiben és a nőben. […] 15 százaléka a 

meddőségeknek ismeretlen eredetű, talán az ezzel való szembesülés a legnehezebb a párok számára…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes 

cikk > 

Kritika: Viccnek is rossz, amit a szaktárca az online térben művel Románia turisztikai promoválása címén 

Hónapokon át nem frissülő Facebook-oldal és Youtube-csatorna, semmitmondó szövegek és videók a virtuális térben. Így szeretné 

megtriplázni az idegenforgalmi minisztérium 2035-ig az országba látogató külföldiek számát. Annak fényében, hogyan promoválja 

az országot a szaktárca, nem csoda, hogy nem tolonganak Romániában a külföldi turisták. […] A legtöbb megyéről egy 

általánosságokra korlátozódó, semmitmondó szöveg olvasható, amiből egy potenciális turista semmit nem tud meg az adott régióról. 

[…] Idén még Albánia is megelőzi Romániát a külföldi turisták számának tekintetében…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

Török segítséggel dolgozhatják fel Erdélyben Románia világszerte vadászott altalajkincsét  

Romániában található Európa legnagyobb kitermelhető rézérc tartaléka, ám az ország globális szinten a sereghajtók között kullog 

saját altalajkincsének értékesítése tekintetében. A teljes becsült mennyiség 60 százalékát a veresvölgyi rézbánya rejti. Bár a Fehér 

megyei kitermelést irányító abrudbányai Cupru Min Rt. azon kevés állami vállalatok egyike, amely nyereséges, csak 

megmunkálatlanul képesek eladni külföldre az új technológiákban nélkülözhetetlen, világszerte egyre inkább hiánycikknek számító 

altalajkincset, holott feldolgozott formában sokkal többet érne. […] Ștefan Radu Oprea gazdasági miniszter hétfőn Gyulafehérváron 

ismét felmelegítette egy rézércfeldolgozó üzem létesítésének ötletét, most egy török vállalat társulásával képzeli el a kombinát 

létrehozását. Mindez persze nem jelent garanciát arra, hogy a közeljövőben valóban nekifognak a rézfeldolgozó üzem építésének…” 

Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Szent László-szobor Nagyváradon 

Talapzatára került Szent László király lovasszobra, Deák Árpád szobrászművész bronzból készült alkotása a nagyváradi várban, 

ahol már a nagyközönség is láthatja – tudatja a Nagyváradi Római Katolikus Egyházmegye. […] A sajtónyilvánosság nélkül lezajlott 

„diszkrét szoboravatót” az eBihoreanul című román hírportál annak tulajdonította, hogy a szoborállítás múlt héten a Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR) által közösségi oldalakon terjesztett nacionalista manipuláció célpontjává vált. A nagyváradi 

önkormányzat napokig nem reagált erre a fejleményre, mígnem szombaton egy rövid, 36 másodperces videót tett közzé „Fake News 

Alert” címmel szintén a TikTok-on. […] Az 5,3 méter magas lovas szobor bronzba öntését Ovidiu Petroman végezte az Arad megyei 

Zimándújfaluban…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Helyzetkép: Szeszélyes kulturális kalandozás a Szamos-parti városban 

Szatmár jó táptalaj, és a kulturális élet számára hatalmas mozgatórugónak bizonyulnak különböző intézmények, mint például a GM 

Zamfirescu Kulturális központ, a Harag György Társulat és a Brighella Bábtagozat, a Szatmárnémeti Dinu Lipatti Filharmónia, és 

nem utolsó sorban a Megyei Múzeum. Nem hagyhatom ki a körből a Szatmár Megyei Hagyományérző Forrásközpontot sem, amely 

az utóbbi években minden eddigieknél több magyar kulturális rendezvényt, illetve könyv- és lapkiadást támogat. […] Lehet, van 

https://transtelex.ro/kozelet/2023/08/28/diakszervezetek-kritika-oktatasi-miniszterium-osztondij-tervezet
https://www.e-nepujsag.ro/articles/tabutema-kenyelmetlen-ki-segit-a-fiataloknak
https://www.e-nepujsag.ro/articles/ha-nem-joen-a-baba
https://www.e-nepujsag.ro/articles/ha-nem-joen-a-baba
https://maszol.ro/gazdasag/Viccnek-is-rossz-amit-a-szaktarca-az-online-terben-muvel-Romania-turisztikai-promovalasa-cimen
https://maszol.ro/gazdasag/Iden-meg-Albania-is-megelozi-Romaniat-az-a-kulfoldi-turistak-szamanak-tekinteteben
https://maszol.ro/gazdasag/Iden-meg-Albania-is-megelozi-Romaniat-az-a-kulfoldi-turistak-szamanak-tekinteteben
https://kronikaonline.ro/gazdasag/egyedul-nem-megy-torok-segitseggel-dolgozhatjak-fel-erdelyben-romania-vilagszerte-vadaszott-altalajkincset
https://www.3szek.ro/load/cikk/160222/szent-laszlo-szobor-nagyvaradon
https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2023/08/szent-laszlo-kiraly-es-a-fake-news


       

 

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

aki nem tudja: nálunk két Szamos van, az egyik a várost kettészelő folyó, a másik a 2019 januárjában Elek György főszerkesztésével 

újraindított, nagy múlttal rendelkező Szamos című, havonta megjelenő kulturális, társadalmi, közéleti folyóirat…” Forrás: 

Transtelex.ro: teljes cikk > 

A Tüskevár közkedvelt ifjúsági regényből készült musicallel indítja az évadot a nagyváradi Szigligeti Színház 

Fekete István közkedvelt ifjúsági regényéből készült musicalt mutat be a Szigligeti Színház Lilliput Társulata és Nagyvárad 

Táncegyüttese szeptember 3-án, vasárnap. A Tüskevár bemutatója 20 órától kezdődik a nagyváradi vár Csonka bástyájában található 

nyári színházban – tájékoztatott a teátrum irodalmi titkársága…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Múltidéző: Az árkosi unitárius felekezeti oktatás történetéből 

Az unitárius egyház 1614-ben rendelte el, hogy az egyházi belső emberek Szent Mihály napjától Szent György napjáig ne mulasszák 

el a tanköteles gyermekek tanítását, majd 1694-ben egy újabb határozattal szabta meg, hogy évente kétszer nyilvános vizsgát 

tartsanak a felekezeti iskolákban, 6 forint büntetés terhe alatt. A továbbiakban korabeli dokumentumok, jegyzőkönyvek és 

feljegyzések segítségével az unitárius felekezeti iskola gazdag történetéből elevenítünk fel néhány eseményt…” Forrás: 3szek.ro: 

teljes cikk > 

Vélemény: Egyetemi rangsorok és a tudománypolitika hiánya 

A sajtó és a közösségi média megtelt a tudománypolitikát, Johannis elnököt és oktatáspolitikai kudarcát elemző posztokkal. A 

helyzet elemzésére meg kell nézni a Sanghai-lista elemzési kritériumait és módszertanát. […] A másik kategória a HiCi kutatók, 

azaz a magasan idézett kutatók. Ez a kategória sem könnyű, hiszen csakis a Web of Science nevű magánvállalkozás által rangsorolt 

Q1-es folyóiratokban megjelent tanulmányokat veszik figyelembe. […] Sajnos a HiCi kutatók kategóriája a kapitalizált 

tudománymetria egyik terméke, […] amely rendszerből kimászni egyre nehezebb. […] Van már olyan trend is (The Slow Professor), 

amely manifesztóként a lassuló, a tudományos publikáció-dömpingtől elhatárolódó, a tehetséggondozásra és oktatásra fókuszáló 

egyetemi oktatót támogatja. Ez is érthető és hosszú távon egészségesebb is talán. […] T. Szabó Csaba, az MTA külső köztestületi 

tagjának írása…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

 

Podcast: Száz éve is marták egymást a szlovákiai magyar pártok 

Bő egy hónap múlva választásokat tartanak Szlovákiában. Azoknak a pártoknak, amelyek elsősorban a szlovákiai magyarokat 

szólítják meg, nem sikerült az összefogás. De hogy volt mindez száz évvel ezelőtt a két világháború között az első Csehszlovák 

Köztársaságban? […] „A mai szlovákiai magyar politikai élet számára történelmi összehasonlítási alapot csupán az első 

Csehszlovák Köztársaság időszaka képezhet, hiszen a korabeli liberális demokrácia, és az arányos választási rendszer sok 

tekintetben hasonló körülményeket teremtett, mint amit ma ismerünk, bár más szempontokból a különbségek sem elhanyagolhatók. 

Az etnikai alapú politizálás korántsem volt annyira egyértelmű az első Csehszlovák Köztársaság idején, mint ahogyan azt ma 

egyesek gondolják“ – írja a Napunkban megjelent cikkében Simon Attila, az MTA külső tagja. […] Simon Attila történésszel Molnár 

Norbert beszélget a Pátria rádió MoNoGram című műsorában…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

Politikum: A pártok programjában megjelenő kisebbségeket érintő javaslatok 

A 2023-as parlamenti választásra készülve lapunk fokozatosan vizsgálja a pártok programjában megjelenő kisebbségeket érintő 

javaslatokat. […] Branislav Gröhling, a Saska alelnöke, aki a koronavírus-világjárvány alatt volt oktatásügyi miniszter, […] 

iskolahálózat racionalizálása címszó alatt egy olyan javaslata szerepel, amely lényegében a kisiskolák bezárását eredményezné. A 

párt azt a javaslatot dolgozta ki, hogy a kis létszámmal rendelkező iskolák egyesüljenek vagy olvadjanak be a nagyobbakba. A 

Saska azzal kívánja erre motiválni az iskolafenntartókat, hogy anyagi kompenzációt ígér. Fontos megjegyezni, hogy a 

programpontban nem található semmiféle kivétel a nemzetiségi kisiskolákra. […] A Kereszténydemokrata Mozgalom (KDH) 

programja nagyjából 299 normaoldalból és 10 fejezetből áll. Támogatják a kezdeményezést, hogy a szlovák és a magyar közös 

történelemről szóló oktatási anyagok mindkét ország iskoláiban, párhuzamosan jelenjenek meg…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk >  

Megpróbálták ellehetetleníteni a felvidéki magyarság érdekvédelmével foglalkozó honlap működését 

A magyar közösség számára diszkriminatív szlovákiai településtámogatási rendszer visszáságait bemutató honlapot egy úgy 

nevezett DDoS-támadással próbálták meg elérhetetlenné tenni – mondta el Őry Péter, a Pro Civis társulás elnöke. […] A támadásra 

azt követően került sor, hogy a Szövetség párt közösségi oldalán osztotta meg a Pro Civis egyik kutatását, amelyben bemutatják, 

https://transtelex.ro/kultura/2023/08/29/szatmari-kultura-kalandozas-korkep
https://kronikaonline.ro/kultura/a-tuskevar-kozkedvelt-ifjusagi-regenybol-keszult-musicallel-inditja-az-evadot-a-nagyvaradi-szigligeti-szinhaz
https://www.3szek.ro/load/cikk/160212/%E2%80%9Ea-tudomany-leglenyeget-sulykoljuk-belejuk%E2%80%9D-az-arkosi-unitarius-felekezeti-oktatas-tortenetebol
http://szabadsag.ro/-/egyetemi-rangsorok-es-a-tudomanypolitika-hianya
https://patria24.rtvs.sk/2023/08/25/szaz-eve-is-martak-egymast-a-szlovakiai-magyar-partok/
https://ujszo.com/kozelet/az-sas-bezarna-a-kisiskolakat-a-kdh-ova-int-magyarorszag-peldajatol


       

 

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

mekkora gazdasági hátrányt kénytelenek elszenvedni a jellemzően síkvidéken fekvő magyar települések az állami adóbevételek 

önkormányzatoknak szánt visszaosztásánál jelentős szerepet játszó magassági kvóták miatt…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

A magyar irodalom szlovákiai recepciójáról szól a Bagoly mondja új adása 

Ismeri-e a magyar és a szlovák társadalom egymás irodalmát, vannak-e műfordítóink, akik ezt a megismerést elősegítik és miért 

érdeklődik jobban a szlovák közönség a magyar irodalom iránt, mint fordítva? Erről és hasonló kérdésekről beszélget a Bagoly 

mondja új adásában Görözdi Judit irodalomtörténésszel, az MTA külső köztestületi tagjával Csanda Gábor…” Forrás: Parameter.sk: 

teljes cikk > 

Beszélgetés: Gál Réka Ágota, színésznő 

A hetényi származású Gál Réka Ágota a budapesti Színház- és Filmművészeti Egyetem diákja, mellette pedig a Vígszínházban tölti 

a gyakorlatát. A fiatal színésznő mesélt a nehézségekről és a színházzal való kapcsolatáról. […] Kiss Szilvia és Gál Tamás 

színművészek gyerekeként bizonyára már kiskorod óta jelen van az életedben a színház. Egyszer apukám elvitt magával az egyik 

kültéri előadására, ahol ő építette fel a díszletet, és az autó tetejéről néztem végig az előadást. Körülbelül négyéves lehettem, de 

intenzíven emlékszem arra, hogy mennyire nagyon büszke voltam rá. Gyerekként azt éreztem, hogy bekategorizálnak miattuk, 

mintha olyan evidens lenne, hogy minden gyerek azt a szakmát választja, amiben a szülei tevékenykednek. Fiatalon ez nagyon 

dühítő volt, próbáltam is lázadni miatta, de végül elvarázsolt a színészet…” Forrás: Parameter.sk: teljes cikk > 

Amade László barokk költő emléktáblájának avatási ünnepsége Bacsfán 

A Könnyező Szűzanya bacsfa-szentantali kegytemplomában augusztus 26-án Amade László barokk költő emléktáblájának avatási 

ünnepségére került sor. A szentmise elején a helyi plébános, Schranko László köszöntötte Bábel Balázs kalocsa-kecskeméti érsek 

atyát…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

Múltidéző: Hogyan került egy házasságon kívül született kisfiú a szlovák–magyar viták kereszttüzébe 

Az egyik első, Németh Pál életéről szóló forrás az édesapja levele volt, amit a fiú ötéves korában írt az egyik közeli barátjának. 

„Nekem van egy kis fiam, a ki 1877. február 2-án lesz 5 éves. Most Egerben van s Katinszky Gyula barátom s iskolatársam viseli 

gondját. […] A levél címzettje a besztercebányai püspök, Ipolyi Arnold volt, az édesapa tehát a házasságon kívül született, titokban 

nevelt, törvénytelen gyermek létezését épp egy magas rangú katolikus papnak vallotta be. A levél írója, a zólyomi alispán, Grünwald 

Béla…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Vélemény: Soros-alapítványok kivonulása kisebbségi szemmel 

Majdnem egy évtizede tart a magyar kormány Soros-ellenes propagandája. A Soros-ellenesség behálózta a magyar–magyar 

viszonyokat, új Soros-ellenes konszenzust teremtett, és bizonyos értelemben új identitást az identitáspolitikák földjén. […] A Soros-

alapítványok jelenléte a térségben alakította a kisebbségpolitikai, kultúr- és oktatáspolitikai szemléletet. […] Magyarországon 1984-

ben jelent meg a Soros Alapítvány, és majdnem negyven évig volt jelen. Magyarország határain kívül azonban csak egy évtizeddel 

később jelentek meg a Soros-alapítványok. […] Mindenekelőtt Budapesten, és ezáltal a trianoni döntés óta először elérték, hogy a 

magyar főváros legyen újra az osztrák-magyar monarchia utódállamainak szellemi központja…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

 

UNICEF: Az ukrán iskolások lemaradnak a tanulásban 

Az orosz–ukrán háború kezdete óta Oroszország 1300 ukrán iskolát rombolt le. Az UNICEF jelentése szerint az ukrán gyerekek a 

kialakult helyzet miatt fokozatosan elvesztik az iskolában megszerzett tudásukat, különösen ukrán nyelvből, olvasásból és 

matematikából maradnak le. […] Felmérések szerint a tanárok 57 százaléka számolt be a tanulók ukrán nyelvtudásának romlásáról, 

45%-a a matematikai készségeik, 52%-a pedig idegennyelv-tudásuk hiányosságát említi…” Forrás: Karpatin.ua: teljes cikk > 

Ukránosítási törekvés a munkácsi magyar iskolában 

A II. Rákóczi Ferenc Középiskola tantestülete ismételt tiltakozását fejezte ki az újonnan kinevezett intézményi vezetés tervei s 

szándékai ellen. A II. Rákóczi Ferenc Középiskola vezetőjét, Schink Istvánt 2023. január 17-én menesztették igazgatói tisztségéből. 

https://ma7.sk/aktualis/megprobaltak-ellehetetleniteni-a-felvideki-magyarsag-erdekvedelmevel-foglalkozo
https://parameter.sk/magyar-irodalom-szlovakiai-recepciojarol-szol-bagoly-mondja-uj-adasa
https://parameter.sk/nehez-feladat-es-egyben-veszelyes-allandoan-egy-masik-ember-borebe-bujni
https://ma7.sk/hitelet/amade-laszlo-arra-tanit-hogy-orizzuk-meg-magyarsagunkat
https://napunk.dennikn.sk/hu/3542269/hogyan-kerult-egy-hazassagon-kivul-szuletett-kisfiu-a-szlovak-magyar-vitak-kereszttuzebe/
https://napunk.dennikn.sk/hu/3544639/soros-alapitvanyok-kivonulasa-kisebbsegi-szemmel-faj-de-jot-tesz/
https://life.karpat.in.ua/?p=159762&lang=hu
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[…] Az oktatási intézmény tanári kara ismét mély felháborodásának adott hangot augusztus 31-én az iskola hivatalos oldalán. Az 

intézmény szakszervezeti gyűlésén – a közzétett információk alapján – a kinevezett igazgató és helyettese jelezte, rövidtávú céljuk 

az iskola ukránosítása, a magyar idegen nyelvként oktatása, már szeptembertől ukrán első osztály indítása, a tantárgyak egy részének 

ukránul oktatása…” Forrás: Karpatalja.ma: teljes cikk > 

30 éves a beregszászi színház: Évadnyitó sajtótájékoztató 

Itt az ősz, kezdődik az új évad. Ennek apropóján augusztus 29-én sajtótájékoztatóra került sor. Sin Edina igazgató az évad első 

felének programjáról szólva elmondta, hogy négy új előadással készülnek. A nyár folyamán az első el is készült – Brian Friel: 

Pogánytánc –, melynek bemutatójára szeptember 22-én kerül sor Gyevi-Bíró Eszter rendezésében. Ebben – akárcsak korábban a 

Háztűznézőben – csak nők játszanak…” Forrás: Karpatinfo.net: teljes cikk > 

Tanévkezdő ajándék 120 kárpátaljai hátrányos helyzetű diáknak 

A Magyar Református Szeretetszolgálat (MRSZ) és a Királyhágómelléki Református Egyházkerület képviselői hétfőn délelőtt 

Beregszászban adták át a Kárpátaljai Református Egyház (KRE) Püspöki Hivatalában a 120 kárpátaljai diák tanévkezdését segítő 

iskolatáskákat és tanszercsomagokat. Az ünnepélyes átadóra 20 iskolát kezdő diák érkezett Bereg megye református 

gyülekezeteiből…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

 

Politikusok: Kétséges, hogy a Nyugat-Balkán 2030-ra az Európai Unió része lesz 

Ana Brnabić a Bledben zajló stratégiai fórumon kijelentette, Szerbia több mint 20 éve vár az uniós tagságra, és az emberek már 

belefáradtak abba, hogy akármit is tesz az ország az nem elegendő jó a döntéshozóknak. Ugyanakkor a Nyugat-Balkán számára 

nincs jobb opció, mint az Európai Unió. […] Ivica Dačić külügyminiszter Bledben azt mondta, nem hiszi, hogy a Nyugat-Balkán 

2030-ra az Európai Unió része lesz. […] A nyugat–balkáni országok uniós integrációjára, valamint a térség korábban csatlakozott 

országainak tapasztalataira összpontosító beszélgetésen Dritan Abazović montenegrói, Nikolaj Denkov bolgár, Dimitar 

Kovacsevszki macedón, Albin Kurti koszovói, Andrej Plenković horvát és Edi Rama albán miniszterelnökök, valamint Borjana 

Krišto, Bosznia–Hercegovina Miniszteri Tanácsának elnöklője vett részt…” Forrás: Vajma.info: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes 

cikk 3 > teljes cikk 4 > 

Az iskoláknak szabályozniuk kell a mobiltelefon-használatot 

Minden iskolának különleges belső dokumentumokkal kell szabályoznia a mobiltelefonok használatát, áll az oktatási és képzési 

rendszer alapjairól szóló törvény módosítását előirányozó kormányjavaslatban, melyet Szerbia kormánya már parlamenti eljárásba 

bocsátott. […] Az azonban még nem teljesen világos, hogy az iskoláknak alkalmazkodniuk kell-e a meglévő irányelvekhez, vagy 

az intézetnek kell-e új irányelveket készítenie, mely a törvénymagyarázat szerint útmutatást adna az iskolák számára a szabályzat 

elkészítéséhez. Az Oktatásértékelő Intézet már kiadott egy olyan iránymutatás, melynek szabályait teljes egészében közöljük…” 

Forrás: Szmsz.press: teljes cikk > 

Akkreditált képzés a környezettudatos nevelésről 

A környezettudatos nevelésről, annak trendjeiről, a szelektív hulladékgyűjtés humán vonatkozásairól, a fogyasztói társadalom 

globális környezeti problémáiról hallhatnak többek között előadásokat a pedagógusok a magyarkanizsai Regionális Szakmai 

Pedagógus-továbbképző Központ tribünjén. A pedagógusok átfogó ismeretet kaphatnak, hogy hogyan tudják a 

környezettudatosságot bevinni az oktatásba mindennapi munkájuk során. […] A képzésen 28 pedagógus van jelen, akik zömükben 

a magyarkanizsai oktatási intézmények munkatársai, de vannak résztvevők a környező települések és községek általános-, illetve 

középiskoláiból is. Jerasz Anikó, a központ igazgatója kiemelte, hogy már segédtankönyvek is könnyíthetik a pedagógusok 

munkáját…” Forrás: Vajma.info: teljes cikk > 

Tanévkezdő központi ünnepséget tartottak Hajdújáráson 

A hajdújárási Petőfi Sándor Általános Iskolában tartották meg idén a vajdasági magyar elsős kisdiákok tanévkezdő központi 

ünnepségét. A Magyar Nemzeti Tanács a Magyar Kormánnyal karöltve 2011 óta minden iskolakezdéskor segíti az elsős diákokat a 

vackor beiskoláztatási csomaggal, amely a nélkülözhetetlen tanszereket tartalmazza idén is. […] Zöld, kék, rózsaszín és virágmintás 

https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/ukranositasi-torekves-a-munkacsi-magyar-iskolaban/
https://www.karpatinfo.net/2023/8/30/30-eves-beregszaszi-szinhaz-evadnyito-sajtotajekoztato-osbemutatok-szinhazi-fesztival-tajolas-200075084
https://karpataljalap.net/2023/08/29/tanevkezdo-ajandek-120-karpataljai-hatranyos-helyzetu-diaknak
https://www.vajma.info/cikk/szerbia/33147/Brnabic-Akarmit-teszunk-semmi-sem-eleg-jo-az-EU-nak.html
https://www.magyarszo.rs/hu/5327/kozelet/291955/Da%C4%8Di%C4%87-Nem-hiszem-hogy-a-Nyugat-Balk%C3%A1n-2030-ra-az-Eur%C3%B3pai-Uni%C3%B3-r%C3%A9sze-lesz-Eur%C3%B3pai-Uni%C3%B3-Ivica-Da%C4%8Di%C4%87.htm
https://www.magyarszo.rs/hu/5327/kozelet/291916/%C3%9Ajabb-uni%C3%B3s-%C3%ADg%C3%A9ret-Bledi-Strat%C3%A9giai-F%C3%B3rum.htm
https://www.magyarszo.rs/hu/5327/kozelet/291916/%C3%9Ajabb-uni%C3%B3s-%C3%ADg%C3%A9ret-Bledi-Strat%C3%A9giai-F%C3%B3rum.htm
https://www.magyarszo.rs/hu/5329/kozelet/292036/%C3%89rtelmetlen-ugyanazokat-a-k%C3%B6r%C3%B6ket-futni-EU-Ivica-Da%C4%8Di%C4%87-Nyugat-Balk%C3%A1n-Bledi-Strat%C3%A9giai-F%C3%B3rum.htm
https://szmsz.press/2023/08/31/az-iskolaknak-szabalyozniuk-kell-a-mobiltelefon-hasznalatot/
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/28844/Akkreditalt-kepzes-a-kornyezettudatos-nevelesrol.html


       

 

iskolatáskákat kaptak azok az elsősök, akik a 71 vajdasági általános iskola egyikében kezdik meg tanulmányaikat anyanyelvükön, 

összesen 1299-en…” Forrás: Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Nagybecskereken egyre kevesebb a magyar ajkú diák 

Évről évre csökken a magyar nyelven tanuló diákok száma Nagybecskereken az általános és a középiskolában is. […] Milan 

Radaković, igazgató, Nagybecskereki Gimnázium: A Nagybecskereki Gimnázium általános, természettudományi és társadalmi 

szakirányán szerb nyelven már megteltek a tagozataink, magyar tagozaton viszont még vannak szabad helyek, eddig 7 elsős diák 

iratkozott be. […] Nagybecskerek Város területén a magyar általános iskolai osztályok száma megmarad az előző tanév szintjén, 

viszont az elsősök száma csökkent…” Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Videó: Az iglic című darabjával kezdi meg az évadot a Szabadkai Népszínház Magyar Társulata 

Az iglic című darabjával kezdi meg a 2023/2024-es évadot a Szabadkai Népszínház Magyar Társulata. A horrormesét a szabadkai 

Siflis Anna rendezi, aki Budapesten végzett rendezői szakon. Az iglic egy szellem, aki tartozni szeretne valakihez – mondja a 

rendező, Siflis Anna. […] Caryl Churchill művét Magyarországon már feldolgozta a Katona József Színház és a Budapesti 

Bábszínház. A történet középpontjában két kamaszlány áll…” Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > 

Maurits Ferenc Gion-feszületek című rajzsorozata a Gion Nándor Emlékház állandó kiállításának része lett 

A Gion Nándor Emlékházban augusztus 26-án hirdették ki a 11. Gion Nándor Novellapályázat eredményét. A novellapályázat célja 

a magyar irodalom és szellemiség gazdagítása, új művek írásának serkentése, a gioni diskurzusok továbbéltetése volt. A jelenlévőket 

Németh Dezső, a Gion Nándor Kulturális Központ elnöke köszöntötte, aki elmondta, az elmúlt években beérkezett novellákból 

eddig kilenc antológia jelent meg… […] A zsűri a következő döntést hozta: 1. helyezés: Balogh Gábor (Győr): Bolondcigány 

balladája, 2. helyezés: Bíró Tímea (Palics): Én is börtönről álmodom mostanában és a 3. helyezés: Tatár Kálmán (Zenta): Zabos 

Ilka szerencséje. […] A díjkiosztó végén az emlékház munkatársai virágot helyeztek el Gion Nándor mellszobránál, és 

megtekintették Maurits Ferenc Gion-feszületek című kiállítását, amit a művész a Gion Nándor Emlékháznak ajándékozott…” 

Forrás: Pannonrtv.com: teljes cikk > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 

https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/tanevkezdo-kozponti-unnepseget-tartottak-hajdujarason
https://rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/nagybecskereken-egyre-kevesebb-a-magyar-ajk%C3%BA-di%C3%A1k_1471783.html
https://www.magyarszo.rs/hu/5325/kozelet_oktatas/291760/Egy-magyar-els%C5%91s-Nagybecskereken-nagybecskerek-Muzslya-magyar-els%C5%91s.htm
https://rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/az-iglic_1471786.html
https://www.magyarszo.rs/hu/5328/kultura/291987/A-p%C3%A1lyam%C5%B1vek-megid%C3%A9zt%C3%A9k-az-%C3%ADr%C3%B3-szellem%C3%A9t-Gion-N%C3%A1ndor-Eml%C3%A9kh%C3%A1z-novellap%C3%A1ly%C3%A1zat-Maurits-Ferenc.htm

